
حدود سه سال پيش آموزشگاه هاي بهداشت 
اصناف عليه وزارت بهداشت شكايتي را براي 
حفظ كسب و كار خودش�ان مطرح مي كنند. 
به گفت�ه يكي از مدي�ران آموزش�گاه قبل از 
تشكيل دادگاه و با تهديد تلفني، اين شكايت 
پس گرفته مي ش�ود تا در نهاي�ت با صحبت و 
گفت وگو مشكل را حل كنند،اما نه تنها مشكلي 
حل نشده اس�ت، بلكه حتي با س�نگ اندازي 
مس�ئولان تصميم گيرنده براي نحوه فعاليت 
اين آموزشگاه ها، عملًا آنها را تعطيل كرده اند. 
ح�الا آموزش�گاه ها در انتظار ي�ك فراخوان 
مانده اند تا بلكه بتوانند از طريق آن تبديل به 
دفاتر خدمات سلامت ش�وند و بيكار نشوند. 

ماجرا از اين قرار است كه حدود 17 سال پيش و 
بنا به دستور وزارت بهداشت، قرار شد تا آموزشگاه 
اصناف تشكيل ش��ود و اصناف در آنجا آموزش 
لازم را براي بهداش��ت در كار خ��ود ببينند. اين 
در حالي است كه در س��ال هاي اخير شركتي با 
نام »آواي س��امت« ش��روع به كار كرد و دفاتر 
خدمات سامت را تحت پوش��ش گرفت. همان 
روزها به آموزشگاه هاي اصناف اعام شد كه شما 
هم بياييد و دفتر خدمات س��امت شويد، اما از 
آنجايي كه تمامي دفاتر بايد 13 الي 17 درصد از 
تراكنش هاي مالي خود را به شركت آواي سامت 
پرداخ��ت مي كردند، 99 درصد از آموزش��گاه ها 
اين پيش��نهاد را قبول نكردند، زي��را كه به گفته 
آموزشگاه هاي بهداشت اصناف، اين شركت هيچ 
خدمتي ارائه نمي داده و براي كار نكرده اش، سود 
دريافت مي كرد. در نهايت و حدوداً سه سال پيش، 
خبر منحل شدن شركت آواي سامت اعام شد و 
دلايلي چون ورشكستگي يا اختاس مديران اين 
شركت به گوش مي رس��يد. هر چند علت اصلي 
منحل ش��دن اين شركت مشخص نش��د، اما در 
نهايت همان كار و همان فعاليت را شركتي به نام 

»مبين سامت« در دست گرفت! 
مدير يكي از آموزشگاه هاي بهداشت اصناف در 
اين باره به خبرنگار »جوان« مي گويد: »برخي از 
اعضا و صاحبان امتياز ش��ركت مبين سامت از 
همان افراد شركت قبلي هستند، اما با آيين نامه 
جديدي ش��روع به كار كرده اند كه كار ما را رو به 

تعطيلي كشانده است.«
اين مدير آموزش��گاه كه نمي خواهد نامش فاش 
ش��ود، ادامه مي دهد: »براي ما س��ؤال اس��ت كه 
چگونه مركز سامت و محيط كار وزارت بهداشت، 
مجري طرحي  شده كه نتيجه آن باعث تعطيلي 
353 آموزشگاه بهداشت اصناف خواهد شد؟ هر 
چند كه ما مي  دانيم، از آنجايي كه آموزش��گاه ها 
هيچ گون��ه عايدي مالي براي برخي دس��ت هاي 
پنهان نداشته اس��ت، كمر همت ب��ه نابودي ما 

بسته اند!«
او به جنجال هاي طرح شكايتشان در دادگاه نيز 
اش��اره مي كند و مي گويد: »انجمن ما ش��كايتي 
عليه نحوه فعاليت شركت مبين سامت تنظيم 
كرد و براي اين كار وكيل هم گرفت، اما به گفته 
اعضاي هيئت مديره قبل از تشكيل دادگاه با آنها 

تماس گرفته ش��ده و گفته اند كه بايد ش��كايت 
را پس بگيريد. براي همين آنها ش��كايت را پس 
گرفتند و اميد داشتند كه با صحبت و گفت وگو 
مشكل حل شود، اما حل كه نشد هيچ! شش ماه 
گذشته دستورالعملي به ش��ركت هاي خدماتي 
صادر شده كه به آنها اعام شده آموزش هم بدهند 
و اين يعني به تعطيلي كش��اندن آموزشگاه هاي 

بهداشت اصناف!«
 تعرفه به نرخ 1390

اين مدير آموزش��گاه با اش��اره به معضل ديگري 
مبني بر افزايش قيمت هر سه س��ال يكبار)!( و 
افزايش ناچيز تعرفه ها اظهار مي دارد: »در صورتي 
كه هر س��ال همه قيمت ها تغيير مي كند و تورم 
همه كسب و كارها را تحت تأثير قرار مي دهد، سال 
گذشته و بعد از سه سال قرار بود افزايش قيمت 
تعرفه ها اباغ شود، اما در يك اقدام عجيب نه تنها 
هزينه كاس ه��ا كه آخرين رق��م آن 100 هزار 
تومان بود، افزايش پيدا نك��رد، بلكه اعام كردند 
به دليل آموزش غيرحضوري و شرايط كرونا بايد 
مبلغ 40 هزار تومان دريافت كنيد! شهريه اي كه 
معادل رقم 10 سال گذشته است! اين در حالي 
است كه در اين 10 سال اخير هيچ چيز، حتي يك 
چوب كبريت هم قيمتش به 10 س��ال گذشته 
برنگشته است! براي همين عماً آموزشگاه ها با 
تعرفه 40 هزار توماني تعطيل ش��ده اند، زيرا كه 

حق بيمه و دستمزد كارمند و اجاره بهاي دفتر، 
افزايش سرسام آور پيدا كرده و با شرايط زندگي 

در سال 1400 تعرفه سال 1390 را مي گيريم!«
او به لج و لجبازي ها مسئولان بالادستي خود اشاره 
مي كند و مي گويد: »ما مي دانيم كه بعد از شكايتي 
كه مط��رح كرديم، برخي از مس��ئولان عصباني 
ش��ده اند و به تاف��ي اين ش��كايت، مي خواهند 
م��ا را تحت فش��ار بگذارند تا خودمان با دس��ت 
خودمان آموزش��گاه را ببنديم! زي��را كه بازرس 
هيئت مديره ني��ز درباره اين كاره��اي مغرضانه 
مسئولان بالاسري ما مي گويد كه در اين دو سال 
اخير و بعد از شكايتمان در دادگاه، در هيچ كدام 
از جلسات كه در آن آيين نامه را تعيين مي كنند، 
دعوت نشده ايم. سؤال ما اين اس��ت كه اگر ما را 
دعوت نمي كنند، چه كسي در اين جلسات و براي 
تصميم گيري ها از ما دفاع مي كن��د؟ ظاهراً آنها 
عزمش��ان را جزم كرده اند كه از 353 آموزشگاه 
در كش��ور و 353 خانواده و آن هم به خاطر يك 

لجبازي كودكانه نان برُي كنند!«
اين مدير آموزشگاه در پايان مي گويد: »موضوع 
عجيب آخر نيز اين اس��ت كه وقتي به مسئولان 
گايه مي كنيم و مي گوييم  چرا مسئله آموزش را 
كه يك موضوع تخصصي است به دفاتر خدمات 
واگ��ذار كرده ايد، مي گويند ش��ما هم ب��ه دفاتر 
خدمات سامت تغيير فعاليت دهيد! اين در حالي 

است كه هيچ فراخواني در اين زمينه منتشر نشده 
و در شرايطي كه ما را ضعيف كرده اند براي تغيير 

نوع فعاليت ما نيز اقدامي انجام نداده اند.«
 فراخوان عمومي به زودي اعلام مي شود

در همي��ن رابط��ه مهندس محس��ن فرهادي، 
معاون فني مركز س��امت محيط و كار وزارت 
بهداش��ت به خبرنگار »جوان« مي گويد: »قرار 
اس��ت يك فراخوان عموم��ي در روزنامه اعام 
شود كه كارهاي اداري آن در دستور كار است. 
مديران آموزشگاه ها مي توانند بعد از فراخوان، 
مداركشان را ارس��ال و مانند عموم مردم در آن 
ش��ركت كنند.« فرهادي درباره علت تعويق در 
اعام فراخوان مي گويد: »به دليل حساسيت هاي 
موجود درباره شيوع كرونا، اعام اين فراخوان به 
تعويق افتاده است، البته اقداماتي براي برگزاري 
آزمون انجام شده است، اما احتمالاً مجازي برگزار 

شود.«
او در پاس��خ به اين س��ؤال كه آيا آموزشگاه هاي 
بهداش��ت اصناف با 15 سال س��ابقه فعاليت از 
امتي��ازي در اين زمينه برخوردار خواهند ش��د، 
اظه��ار مي دارد: »امتيازاتي براي آموزش��گاه ها 
براي شركت در آزمون در نظر گرفته شده و وجه 
تمايز آنها با عموم مردم در همين امتياز اس��ت، 
تمام اين موارد همزمان با فراخوان عمومي اعام 

خواهد شد.«
فرهادي درباره كاهش شهريه آموزشگاه ها و لطمه 
مالي به آنها مي گويد: »نمي توانيم از اصنافي كه در 
حال حاضر به دليل كرونا لطمه ديده اند، توقع پول 
بيشتر داشته باشيم. به خصوص اينكه در چنين 
شرايطي كاس هاي آموزشگاه ها، آناين برگزار 
مي شود و مديران آموزشگاهي مي توانند با تبليغ 
و خوشفكري خود به چندين نفر همزمان آموزش 

دهند و از اين راه، درآمد بيشتري كسب كنند.«
او در پاس��خ به اين س��ؤال كه چرا بعد از شكايت 
آموزشگاه ها و پس گرفتن آن، ديگر در جلساتي كه 
آيين نامه ها در آن تعيين مي شود، از هيئت مديره 
دعوتي نكرده اند، مي گويد: »اين جلسات در سطح 
آنها نبوده است، به طور حتم اگر نياز به حضور آنها 
بود، از اعضاي هيئت مديره نيز دعوت مي كرديم. 
پيش تر در چندين جلس��ه نظ��رات آنها گرفته 
شده اس��ت. ما به طور معمول جلسات حضوري 
متعددي با نمايندگان آموزش��گاه ها داش��ته و 

خواهيم داشت.« 
آنطور كه معاون فني مركز سامت محيط و كار 
وزارت بهداش��ت مي گويد، در حال حاضر زمان 
مشخصي براي اعام فراخوان عمومي و آزمون 
مربوطه تعيين نشده  و اين در حالي است كه در 
اين چند ماه اخير آموزشگاه هاي بهداشت اصناف، 
تضعيف شده اند و رو به تعطيل شدن مي روند، اما 
هيچ راهكاري براي تبدي��ل وضعيت آنها وجود 
ندارد. مديران آموزش��گاه هاي بهداشت اصناف 
معتقدند كه تمام اين سنگ اندازي ها براي خسته 

كردن آنها و حذفشان از ميدان انجام مي شود. 
در ح��ال حاض��ر زور مدي��ران آموزش��گاه ها به 
مسئولان وزارت بهداشت نمي رسد و همچنان در 

انتظار يك فراخوان عمومي مانده اند. 
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پژوهشگر تحولات جمعيت ايران و جهان در گفت و گو با »جوان«:
 بايد با مطالبه گري از نامزدهاي انتخاباتي بخواهيم كه به صورت جدي برنامه هاي روشن خودشان را براي حمايت از خانواده و فرزندآوري ارائه كنند

دولت سيزدهم، دولت نجات ساختار جمعيتي ايران شود

ماجراي مشكوك بهداشت اصناف
»جوان« اقدامات اخير مركز سلامت و محيط كار وزارت بهداشت دررابطه با آموزشگاه هاي بهداشت را مورد بررسي قرار داده است

هفت س�ال پيش، 

محيا حسيني
سياست هاي كلي   گزارش  2

جمعيت تدوين و 
در نهايت در 1۴ بند از سوي رهبر معظم انقلاب 
به رؤس�اي ق�واي س�ه گانه و همچنين مجمع 
تشخيص مصلحت نظام ابلاغ شد. قرار بود كه با 
اين سياست ها و به مرور زمان، ساختار جمعيتي 
كشور اصلاح شود، اما متأس�فانه در اين هفت 
سال، مسئولان اجرايي كشور، اقدام مناسبي 
انجام ندادند و در نهايت جمعيت كشور هر سال 
پير و پيرتر شد. حالا زنگ خطر بحران جمعيتي 
كش�ور به صدا درآم�ده و بايد دول�ت جديد، 
برنامه اي جدي در اين خصوص داشته باش�د. 
صالح قاس��مي، پژوهش��گر تح��ولات جمعيت 
ايران و جهان با اشاره به اينكه دولت جديد بايد 
ناجي ساختار جمعيتي كشور باشد به خبرنگار 
»ج��وان« مي گويد: »دولت س��يزدهم به لحاظ 
مقطع زماني اي كه در آن قرار مي گيرد بسيار مهم 
و حائز اهميت اس��ت به اين جهت كه ما در حال 

حاضر به نيمه پنجره جمعيتي رسيده ايم. «
او ادامه مي دهد: »پنج��ره جمعيت يعني وقتي 
كه گروه س��ني 15 تا 64 ساله كش��ور بيش از 
60 درصد كش��ور را تش��كيل بدهند. وقتي اين 
اتفاق مي افتد يعني پنجره جمعيتي باز مي شود. 
معمولاً پنجره جمعيت به لحاظ اس��مي حدود 
35 تا 40 سال در هر كشوري اتفاق مي افتد، اما 
ش��رايط مختلف مي تواند باعث شود كه فرصت 
جواني جمعيتي و پنجره جمعيت زمانش از 35 
تا 40 سال كمتر شود و به نظر من در ايران حدود 

30 سال خواهد بود. «
قاس��مي درباره عملكرد ضعيف دولتي ها براي 
عمل به سياس��ت هاي كل��ي جمعي��ت اظهار 
مي دارد: »پنجره جمعيتي از س��ال 85 درايران 

باز شده و 15 س��الش را طي كرديم و ما در سال 
1400 يعني در حال حاضر داريم وارد نيمه دوم 
پنجره جمعيتي ايران مي شويم و يك نيمه حدود 
15 س��اله وقت داريم. اگر چه س��ال هاي پاياني 
يعني پنج س��ال آخر خيلي به لح��اظ كيفيت 
اعمال سياست ها و به لحاظ ميانگين سني شايد 
نتوانيم كاري انجام دهيم، ب��ا اين اوصاف يعني 
ما حدود 10 س��ال از پنجره جمعيتي مان باقي 

مانده  است. «
پژوهش��گر تحولات جمعيت اي��ران و جهان با 
بيان اينكه 10 س��ال فرصت ب��راي حل بحران 
جمعيتي كش��ور در دو دولت چهار ساله اي كه 
به  زودي انتخاب خواهد شد، قرار مي گيرد، بيان 
مي كند: »دولت سيزدهم و اينكه احتمالاً همان 
دولت در دوره بعدي نيز تكرار مي شود، اين امر 
مهم را در اختيار مي گي��رد، بنابراين با توجه به 

نكاتي كه گفته ش��ده، دولت سيزدهم مي تواند 
دولت نجات ساختار جمعيتي ايران باشد يا اينكه 
آخرين فرصت هاي كشوردر پنجره جمعيتي را 
هم از بين ببرد و همچن��ان مانند دولت تدبير و 

اميد فرصت سوزي كند. «
او در پاس��خ ب��ه اين س��ؤال كه اي��ن دولت چه 
ظرفيت هاي��ي دارد ب��راي اينكه دول��ت نجات 
باشد، مي گويد: »اول اينكه ما سياست هاي كلي 
جمعيت را داريم كه در 30 ارديبهش��ت 1393 
توس��ط رهبر معظم انقاب به قواي س��ه گانه و 
مجمع تشخيص مصلحت نظام اباغ شده و تأكيد 
شده كه بايد با سرعت و دقت اجرا شود و گزارش 
مستمر داده شود. دوم اينكه اين سياست ها كه 
يك سند بالادستي است دارد كه تبديل به طرح 
حفظ جواني جمعيت شده اس��ت. همانطور كه 
مي دانيد اين طرح در مجلس ش��وراي اسامي 

مصوب ش��د و بعد از رفتن به ش��وراي نگهبان، 
اش��كالاتي بر آن گرفته ش��د و مجلس در حال 
رفع اشكالات آن است كه بعد از آن به زودي به 

تصويب نهايي شوراي نگهبان خواهد رسيد. «
قاسمي ادامه مي دهد: »سومين ظرفيت موجود 
براي دولت سيزدهم براي نجات ساختار جمعيتي 
كشور، برنامه هفتم توسعه است؛ در حال حاضر 
آخرين مقطع زماني برنامه ششم توسعه را سپري 
مي كنيم و برنامه هفتم توسعه نيز در حال نگاشت 
و طراحي اس��ت كه ماحظات جمعيتي كاماً 
در آن ديده شده و خواهد ش��د. چهارم گفتمان 
عمومي و مردمي فرزندخواه��ي و مطالبه گري 
از نهادهاي مس��ئول شكل گرفته اس��ت. اينكه 
برخاف چهار،پنج س��ال گذش��ته، امروز عموم 
مردم مس��ئله فرزن��دآوري را درك مي كنند و 
اگر چه موافقين و مخالفين��ي دارد، اما گفتمان 
شكل گرفته است و رفت و آمد نظرات و ديدگاه 
و تبادل آرا و ديدگاه ها دارد شكل مي گيرد و اين 
كمك كننده به دولت س��يزدهم است كه بتواند 

اين سياست ها را اجرايي كند. «
پژوهش��گر تح��ولات جمعيت اي��ران و جهان 
تأكي��د مي كند: »باي��د با ي��ك مطالبه گري از 
نامزده��اي انتخاباتي بخواهيم ك��ه به صورت 
جدي برنامه هاي روشن خودشان را براي اجراي 
سياس��ت هاي كلي جمعيت ب��راي حمايت از 
خانواده و فرزندآوري ارائه كنند  و در صورت ارائه 
اين برنامه ها براس��اس عملكرد دولت منتخبي 
كه س��ركار خواهد آمد، مي تواني��م عملكرد را 
قضاوت كنيم. بنابراي��ن مطالبه گري براي ارائه 
برنامه هم نكته مهمي است كه بايد به آن توجه 
كرد و اميدواريم كه دولت سيزدهم دولت نجات 
س��اختار جمعيت ايران و دولت اصاح الگوي 

فرزندآوري در كشور باشد. «

پاسخ خانه كتاب به يادداشت »جوان«

»کوردی« جدید نیست!
در تاريخ 25 ارديبهشت 1400 خبری با عنوان »وزارت ارشاد برای 
معاندان ايران لانه س��اخته؟!« در روزنامه جوان منتشر شد كه خانه 

كتاب ايران توضيحي راجع به آن ارسال كرده است. 
پاسخ خانه كتاب ايران به يادداشت »جوان« از اين قرار است:

همواره يكی از سياست ها و البته دغدغه های وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسامی حفاظت و صيانت از زبان فارسی بوده و هست. در ضمن اخبار 
و گزارش ه��ای متعددی درخصوص فعاليت ه��ای وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسامی به مناسبت روز پاسداشت زبان فارسی و ايام غير از آن 

در خبرگزاری ها و ساير رسانه ها منتشر شده است.
و اما اصل مطلب، واژه »كوردی« كه توس��ط خبرنگار آن رس��انه 
به عنوان واژه ای مجعول قلمداد شده اس��ت و بر اين اساس وزارت 
ارش��اد را متهم به لانه س��ازی برای معان��دان، طرف��داری از ايده  
جداس��ازی بخش هايی از ايران، عراق و تركيه، ضربه زدن به زبان 
و مليت ايران و... ساخته است، واژه ای است كه در ساختار آوايی و 
نوشتاری زبان كردی در مناطق و گويش های منطقه ای همچون 
سورانی، مكری، گروس، كلهر، هورامی و جاف، به شكل كوردی نيز 
نوشته و تلفظ می شود و البته نه تنها واژه جعلی)جديدالتأسيس( 
نيست، بلكه در متون قديم مثل كتاب زبده  التواريخ نوشته حافظ 
ابرو، در يكی از نس��خ موجود آن كه مربوط به سده 9 قمری است، 

چنين نگارشی وجود دارد.
همچنين در متون زبان كردی همچون ديوان ميرزا عبدالقادر پاوه ای 
ش��اعر كرد كه در اواخر قاجار می زيسته )چاپ 1389 خورشيدی، 
س��نندج: آراس(، ص 79 بيت 10، ص 82 بيت 9،ص95 بيت8 يا 
ديوان ماموس��تا محمد قانع )1898-1965 م( ك��ه مكرر به چاپ 
رس��يده اس��ت )چاپ تهران: 1384، پانيذ( ص 225 بيت 12، ص 
229 ابيات مختلف، از واژگان كورد و كوردستان بنا به ساختار آوايی 
استفاده شده است و اين كاربردهای تاريخی و ادبی نشان می دهد كه 
اين واژه پيشينه آوايی و زبانی دارد. اگر اين واژه به زعم شما جعلی 
است، چرا خود ش��ما در خبرهای متعددی كه در س��ايت روزنامه 
منتشر كرده ايد از اين واژه استفاده كرده ايد! كه نمونه آنها در اخباری 
با ك��د 1005982، 926595، 926594، 866635، 865664 و... 

مشاهده می شود.
ما در خانه كتاب و ادبيات اي��ران به عنوان عضوی كوچك از خانواده 
بزرگ فرهنگ و ارشاد اس��امی، قدردان زحمات و خدمات مؤثر و 
نقدهای منصفانه و سازنده شما هستيم، اما از غرض و بی انصافی كه در 

تهيه و تدوين تيتر و متن خبر مذكور محرز است، رنجيده ايم.
در پايان، اين نكت��ه را يادآور می ش��ويم كه حتی اگ��ر فرض را بر 
اشتباه همكاران ما در خبرگزاری ايبنا بگذاريم، بهتر بود با تبعيت 
از تأكيدات مقام معظم رهبری)مدظله العالی( در راس��تای تقويت 
انس��جام ملی و صيانت از هويت فرهنگی، از درج و انتش��ار چنين 
خبری خودداری و مراتب به اين خبرگزاری تذكر داده می شد تا در 

مقام جبران و اصاح خطا برآييم.

حسین سروقامت

آغاز واکسیناسیون 70 ساله ها 
فقط با ثبت نام در سایت

پخش ويروس ه�اي جهش يافت�ه آفريقاي�ي و هندي در كش�ور 
خط�ر ورود به م�وج پنج�م را تش�ديد مي كن�د. از س�وي ديگر 
كاهش خي�ز چهارم بيم�اري بس�يار طولاني ش�ده و كمي لغزش 
مي تواند م�ا را وارد خيز پنجم بيماري كند. اين در حالي اس�ت كه 
كليدي ترين راه�كار براي مديري�ت بيماري كرون�ا، جلوگيري از 
پخش ويروس اس�ت. واكسيناس�يون كرونا هم طبق س�ند ملي 
واكسيناس�يون ادامه دارد و از امروز نوبت به واكسيناس�يون 70 
ساله ها رسيده اس�ت. بر اين اس�اس اين بار بناس�ت تمام افراد با 
ثبت نام در س�ايت salamat. gov. ir نوبت تزريق واكس�ن خود 
را درياف�ت كنند تا در مراكز واكسيناس�يون كرونا تجمع نش�ود. 
ابتا، بستري و فوتي هاي كرونا در كشور همچنان ادامه دارد و جهش هاي 
هندي و آفريقايي ويروس هم جدي تر شده است. در 24 ساعت منتهي به 
31 ارديبهشت 1400 و بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، 11هزار 
و 250 بيمار جديد مبتا به كوويد19 در كش��ور شناس��ايي ش��د. در 
همين زمان، 200 بيمار كوويد19 جان خود را از دست دادند و مجموع 

جانباختگان اين بيماري به 78 هزار و 194 نفر رسيد. 
  آغاز واكسيناسيون 70 ساله ها

تا كنون 2 ميليون و 422 هزار و 765 نفر دوز اول واكسن كرونا و 445 
هزار و 201 نفر ني��ز دوز دوم را تزريق كرده اند و مجموع واكس��ن هاي 

تزريق شده در كشور به 2 ميليون و 867 هزار و 966 د وز رسيده است. 
از امروز واكسيناسيون افراد 70 س��ال به بالا آغاز مي شود و همه افراد 
70 سال به بالا مي توانند در س��ايت واكسيناسيون كرونا ثبت نام كنند 
و همچنين قرار است براي همه افرادي كه پيش از اين ثبت نام كردند، 
پيامك ارسال مي شود.  عليرضا رئيسي، سخنگوي ستاد ملي مقابله با 
كرونا در نشس��تي مجازي با تأكيد بر لزوم ثبت ن��ام  تمامي افراد گروه 
هدف گفت:» بر اساس تجربه دو هفته اخير، تصميم گرفتيم همه افراد 
در سايت salamat. gov. ir ثبت نام شده و خودمان نوبت دهي كنيم تا 

ازدحام پشت در مراكز واكسيناسيون اتفاق نيفتد.«
وي درباره روند ثبت نام در سايت اينگونه توضيح داد:» وقتي افراد وارد 
سايت مي شوند، هم بايد ش��ماره تماس و هم كد ملي وارد كنند. البته 
افراد مي توانند شماره تلفني وارد كنند كه لزوماً مربوط به خود شخص 
نيست. در روستاها و شهرهاي زير 20 هزار نفر هم نيازي به ثبت نام در 
سايت نيست. بهورزان و مراقبان سامت تمام اين افراد را مي شناسند 
و اطاع رساني در روستاها و شهرهاي زير 20 هزار نفر جمعيت از طريق 

بهورزان و مراقبان سامت انجام مي شود.«
  احتمال خيز پنجم كرونا با جهش هاي آفريقايي و هندي

بنابر اعام اپليكيش��ن ماسك وزارت بهداش��ت، روند بستري كرونا در 
بندرعباس، چابهار و چند ش��هر جنوبي ديگر مجدداً صعودي ش��د و 
احتمال خيز پنجم كرونا با جهش هاي آفريقاي��ي و هندي وجود دارد. 
در بعضي از اين ش��هرها كروناي آفريقايي و هندي شناسايي شده و در 

حال انتشار است. 
سيما سادات لاري، سخنگوي وزارت بهداشت با اشاره به آخرين وضعيت 
بيماري كرونا در كشور گفت:» در حال حاضر اكثر مناطق كشور پيك 
چهارم بيماري كروناي انگليس��ي را گذرانده اند و مي��زان موارد ابتا و 

بستري در كشور نزولي شده است.«
به گفته لاري هم اكنون روند نزولي موارد ابتا و بستري در استان هاي 
هرمزگان و سيستان و بلوچستان چشمگير است، اما در تهران به دليل 
س��خت بودن نظارت ها بر اجراي دس��تورالعمل ها روند نزولي بيماري 

كروناي انگليسي با شيب مايم تري در حال انجام است. 
سخنگوي وزارت بهداش��ت از شناس��ايي چندين مورد ابتاي قطعي 
به ويروس كروناي هندي و آفريقايي در كش��ور خب��ر داد كه همه آنها 

رهگيري شده و كنترل اين بيماري در كشور در حال انجام است. 
به گفته لاري در حال حاضر پنج نفر در استان هرمزگان مبتا به ويروس 
كروناي آفريقايي شناسايي شده و در قرنطينه هستند و 17نفر مبتا به 
ويروس جهش يافته هندي شناسايي شده كه از اين تعداد شش نفر در 
بوشهر، چهار نفر در قم، سه نفر در يزد، سه نفر در البرز و يك نفر در آبادان 
هستند.  وي تأكيد كرد:»در حال حاضر براساس مصوبه ستاد ملي كرونا 
اصناف بازگشايي شده است، اما اگر واحد صنفي تخلفي را انجام دهد در 
شهرهاي نارنجي دو هفته و در مناطق قرمز به مدت سه هفته آن واحد 

صنفي پلمب خواهد شد.«
  موج پنجم كرونا در كمين لغزش هاي ما

عليرضا ناجي، عضو كميته علمي كش��وري كوويد 19 نيز در نشستي 
مجازي با اشاره به پخش جهش هاي هندي و آفريقايي كرونا در برخي 
مناطق كشور گفت:»در حال حاضر جهش هاي ديگري از ويروس كرونا 
مثل آفريقاي جنوبي و هندي نيز در تمام دنيا پخش شده و از خصوصيات 
اين ويروس نيز سرايت بيشتر و مقاومت در برابر واكسن هاست. تعداد 
زيادي از اين ويروس هاي جهش يافته را نيز در برخي از استان ها مشاهده 
كرديم. هر چند در افول خيز چهارم بيماري هستيم، اما گردش بالايي 
از ويروس كرونا در كشور را شاهد هستيم و روزانه بين 10 تا 12 هزار نفر 

در كشور به ويروس كرونا مبتا مي شوند.«
ناجي معتقد اس��ت بايد باز تعريف هايي در رنگ بندي كرونا در كشور 
داشته باشيم. اين استاد ويروس شناسي تأكيد كرد:» اگر اجازه بدهيم 
انواع ويروس هاي جهش يافته در كش��ور پخش ش��وند، كار را سخت 
مي كنيم. پايش ژنتيكي ويروس هاي جهش يافته بس��يار اهميت دارد. 
دامنه كاهش خيز چهارم بيماري بس��يار طولاني ش��ده و كمي لغزش 
مي تواند ما را وارد خي��ز پنجم بيماري كند. بايد از تجربه كش��ورهاي 
موفق در اين زمينه استفاده كنيم. محدودسازي و بهداشت اجتماعي و 
قرنطينه شايد 85 درصد مبارزه با كرونا باشد، اما شاخه اصلي نيز استفاده 

از واكسن است كه بايد تقويت شود.«

25 سال پيش جواني ايراني از امريكا به مام وطن آمده تا به قول 
خودش »بيزينس« كند. 

-  رفتم سراغ كار بلدها؛ فهميدند پياده ام. يكي گفت تجارت در 
ايران مثل رانندگي است؛ هر كه لايي بكشد، جلوتر است!

اين حرف را به خاطر سپرده، خط قرمزهايي براي خود تعريف 
كرد:

-  عهد كردم در عالم تجارت خلاف قانون نكنم، رش�وه ندهم، 
حق خوري نكنم و در يك كلمه لايي نكشم!

چيزي نگذشت كه توانس�ت با وجود تحريم، قطعه مهمي را از 
اروپا وارد كرده، تا گمرك برساند. 

گمرك اجازه ترخيص نداد!
-  كسي گفت من ۴0 ميليون مي گيرم، كالا را ترخيص مي كنم. 

رشوه خط قرمزم بود... 
س�ه ماه معطل ش�دم، 170 ميليون ضرر كردم، اما توانستم با 

پرداخت عوارض گمركي قطعه را وارد كنم. 
سري به تأسف تكان مي دهد. 

-  در اين بازار مكاره كارم به مو رسيده، اما پاره نشده است!
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زهرا چیذري 

تخلفات آموزش و پرورش 
روي میز سازمان بازرسي

سازمان بازرسي به تخلفات بخش هاي مختلف آموزش و پرورش ورود 
كرده است. كمبود معلم پرورشي و ديني، اجرا شدن سند 2030 به جاي 
سند تحول، مشكل در جذب معلمان و رسيدگي به تخلفات صندوق 
ذخيره فرهنگيان از مهم ترين بخش هاي نظام آموزش اس��ت كه زير 

ذره بين سازمان بازرسي كل كشور قرار گرفته است. 
يكي از تخلفات بررسي ش��ده آموزش و پرورش در س��ازمان بازرسي 
مربوط به صندوق ذخيره فرهنگيان اس��ت. بعضي از مديران صندوق 
ذخيره فرهنگيان و مجموعه هاي وابسته برنامه اي را مطرح كرده بودند 
كه سبب ضايع شدن حقوق بعضي از بازنشستگان مي شد؛ يعني در ظاهر 
با بازنشستگان تسويه حساب كرده اند، اما در واقع فقط يك حداقلي به 

آنها پرداخت شده است. 
گزارش سازمان بازرسي از سيستم آموزش��ي نشان مي دهد كه ادامه 
داشتن سيستم نمره دهي، رقابت س��ازي هاي بي مورد، شاخص هايي 
كه برخي از والدين بدون در نظر گرفتن توانمن��دي دانش آموزان در 
نظر مي گيرند و كنكور كه بحران اصلي است؛ دانش آموزان را مجبور به 

سپري كردن دوران پر استرسي در زمان تحصيل مي كند. 
بحث محتواي آموزش��ي هم مورد انتقاد جدي س��ازمان بازرسي قرار 
گرفته و نتيجه ارزيابي تأثير س��ند تحول نظام آموزش��ي و اس��تفاده 
تكنيكي از نرم افزارهاي آموزشي نشان داده كه تاكنون در اين حوزه ها 

دردي از دانش آموزان دوا نشده است. 
در همين خصوص معاون فرهنگي و اجتماعي س��ازمان بازرسي كل 
كشور روز گذشته در نشس��ت ملي مطالبه گران آموزش و پرورش با 
بيان اينكه از صندوق ذخيره فرهنگيان و مجموعه هاي وابس��ته به آن 
بازرس��ي هايي به عمل آمد و با مدير عامل صندوق نيز جلسه داشتيم، 
گفت: » متوجه شديم متأسفانه صدمه اساسي به اين صندوق وارد شده 
و يكسري مسائل سنگين حقوقي در اينجا مطرح شده است. بعضي از 
بازنشستگان در ظاهر تسويه حساب كرده اند، اما فقط يك حداقلي را 
دريافت كرده و متوجه شديم كه سهم افراد، آن عدد و رقمي نيست كه 

هيئت مديره مطرح مي كند.«
حجت الاسام محمد مهدي عرب انصاري افزود: » حوزه تعليم و تعلم 
بايد فضاي امن و پناهگاهي براي دانش آموزان باشد، ولي متأسفانه در 
حال حاضر فش��ارهاي جانبي و رواني بر دانش آموزان وارد مي كند كه 

اين فضاي آرام را متشنج مي كنند.«
وي در خصوص اجراي اس��ناد بالادس��تي در آم��وزش و پرورش هم 
گفت: » ما در جنبه هاي آموزش��ي اولويتي براي اصاح نظام آموزشي 
نداريم و در ارتباط با سند تحول نظام آموزشي كه قطعاً براي اين سند 
سرمايه گذاري هاي فراواني شده است و ساعت هاي زيادي كارشناسان 
خبره در اين مورد مطالعات انجام داده و شوراهاي بالا دستي در سند به 
صورت مفصل كار كرده اند؛ گزارش هايي كه از سراسر كشور پراكنده به 

ما مي رسد كه بعضي در تاش براي اجراي سند 2030 هستند.« 
به گزارش تس��نيم، عرب انصاري به مش��كات مربوط به معلمان هم 
اش��اره كرد و گفت: » در آموزش و پرورش مخاطرات زيادي داريم به 
عنوان مثال در يك استان 300 هزار دانش آموز اهل سنت و 30 هزار نفر 
شيعه ورودي به دوره ابتدايي داشتيم، اثرش اين است معلماني كه براي 
آنها جذب مي شوند، چقدر در آمار جذب معلم تأثير دارد، ما در جذب 
معلمان ورود پيدا كرديم. بعضي از دروس كاربردي مانند تعليمات ديني 
كه جنبه هاي پرورشي و تربيت مسائل روحي و رواني را دارد در آموزش 
و پرورش مورد كم توجهي قرارگرفته اند و در جذب مربي پرورش��ي و 

معلم ديني كوتاهي صورت گرفته است.«
گفتني است در نشست مطالبه گران آموزش و پرورش عنوان شد كه 
سازمان بازرسي با وجود اس��م بزرگ خود در حوزه آموزش و پرورش، 
تنها پنج الي ش��ش نيرو براي نظارت بر كل فرآيند آموزش، پرورش، 
تعليم و تعلم دارد. خود سازمان بازرسي هم اذعان دارد كه با اين تعداد 
نيرو نظارت كامل ممكن نيست و حداقل بايد رئوس مسائل مهم مورد 

بررسي قرار گيرد. 

مهسا گربندي
  گزارش  یک
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